
nega reda za deželni zbor. O tem je »Slov. 
Gospodar« že poročal večkrat, kaj zahtevajo 
kmetski poslanci našega dežel, zbora. Po
slanci vseh strank: Slovenci, konservativci 
in bauarnbiiadlarji zahtevajo v prvi vrsti po
mncžitev poslancev iz kmetske skupine. Devet 
tisoč kmetskih ljudi ima zdaj 23 poslancev, 
300000 meščanov pa 27 poslancev. Zahte
vah so vse tri kmetske stranke začetkoma 
pomncžitev kmotskih poslancev vsaj za pet. 
Tako bi bilo kmetskih poslancev potem 28. 
Ker je pa nemška večina izrekla, da tega 
nikdar ne dovoli, je kmetska manjšina zahte
vala vsaj štiri nove sedeže v dežel, zbornici 
za kmetsko ljudstvo. Nemška večina je sicer 
temu pritrdda, a ob enem zahtevala pomno
žitev mestnih poslancev tudi za štiri može. 
Potemtakem bi pa ostala dozdajSnja krivica 
tudi v spremenjenem volilnem redu. Manjšina 
je torej sklenila obstrukcijo v seji deželnega 
zbora dne 3. novemb. Ko je bauernbiindlar 
Brand! zahteval, naj se neki predlog izroči 
občinskemu odseku, je zahteval vodja bauern
buadiarjev Rokitanskv, da se naj o tem pred
logu glasuje za ali proti predlogu. Ko se je 
ta stvar rešila, je poročal poslanec Reitter o 
neki zadevi. Zdaj se vzdigne konservativec 
Kren ter predlaga on glasovanje po imenih. 
Ko se skonča to glasovanje, je pri prihodnji 
točki dnevnega reda slovenski poslanec Ivan 
Vošnjak zahteval petkratno glasovanje. Večina 
dežein. zbora je videla, da tako ne gre dalje 
ter vplivala na dežel, glavarja, naj sejo pre
trga za pol ure. To se je po petkratnem gla
sovanju zgodilo. Med tem so se razne stranke 
posvetovale, kako jim je postopati dalje. Do
govorilo se je, da se danes popusti obštrukcija; 
deželni zbor pa naj Se dovrši obravnavo ene 
točke dnevnega reda. To se je zgodilo in 
prihodnja seja dežel, zbora se je napovedala 
za prihodnji četrtek 5. novembra. Precej po 
dnevni seji dežel, zbora so imeli vsi poslanci 
vseh treh kmetskih strank skupno posveto
vanje, da sestavijo svoje zahteve radi spre
membe volil. reda. Soglasno se je sklenilo, 
da ne odjenjajo ne za pičico od svojih itak 
skromnih zahtev, namreč: Število kmetskih 
poslancev se pomnoži za Štiri. Od teh dobijo 
imetje na Zgor Štajerju 1, kmetje na Sred. 
Štajeriu 3 in na Spod. Štajerju 1 poslanca 
več. Š.evito mestnih poslancev se pomnoži 
v Grsdeu za tri, nikdar pa ne v Mariboru za 
1, kakor nemška večina zahteva. Skupina 
kmetskih poslancev voli dva dežel, odbornika; 
nikdar pa ne pripusti, da bi nemška večina 
Se enega poslanca volila v deželni odbor. 
Ševilo poslancev v novi splošni skupini za 
kmete mora biti 4 — a za mesta in trge 3. 
To so poglavitne zahteve kmetskih poslancev. 

Ukor dežein. odborniku Fevrerju. 
Deželni odbornik je v današnji seji v 

zasebnem govoru očital baronu Rokitanskemu 
njegovo postopanje, da se veže s klerikalci 
in Slovenci zoper nemško ljudstvo. Pristavil 
je še besede: Pfai Teufil! Ob koncu seje je 
Rokitanskv ta dogodek razložil ter zahteval 
od dežel, glavarja, grda Attemsa, naj da ukor 
dežein. odborniku Fevrerju. V imenu sloven. 
poslancev je isto zahteval dr. Jurtela in v 
imenu nemških konservativcev Ha?enhofer. 
Deželni odbornik Fevrer se je nekaj izgo
varjel, da ni hotel žaliti slovenskih poslancev 
ali pa nemških katoličanov. Deželni glavar ga 
je poklical k redu radi tega neparlamentar
ufga obnašanja. t 

Poprava strug Sevnišnice, Močnika, Ga
bernic), Sromlice, S)t!e in Save. O tej za
devi je govoril v seji dne 30. okt. poslanec 
Ž;čkar. Govor se bo objavil pozneje. Deželni 
zbor je sklenil na predlog poročevalca v 
deželnem kulturnem odseku, dr. Jurtela, da 
se naroči dežein. odboru, naj v prihodnjem 
zasedanju dež. zbora radi prvih Štirih potokov 
potrebno predlaga. V seji dne 31. okt. je isti 
poslanec vtemeijil ustanovitev meščanske Šole 
v Sevnici. Predlog se je izročil učnemu od
seku. Dne 3. novembra je vlcžil poslanec dr. 
HraSovec predlog za ustanovitevy meščanske 
šole s sloven. učnim jezikom v Žilcu. 

Deželni zbor štajerski. 
• Grudec, 3. novem. 

Obštrukcija. 
Naši bralci že anajo iz poročil v držav

nem zboru, kaj pomeni beseda obštiukcija. 
C-n manjšina v deželnem ali državnem zboru 
meni, da se njrj godi krivica vsled posto
panja večine, skuša zubraniti nadaljno po
svetovanje s tem, da zahteva glasovanje po 
imenih ali da tuja, da se morajo vse vlcge 
prebrati dobesedno itd. Nemška manjšina v 
državnem zboru je tudi s silo zabranila vsako 
razpravo. 

Najvažnejša stvar v zdajšnjem zasedanju 
dežel, zbora štajerskega je sprememba vol i



Regulacija Pesnice. 
Govor dežel, poslanca Ivana Kočevar v deželnem zboru 

dne 9. okt. 1903. 
Visoki deželni zbori Moj predlog glede 

nadaljevanja vže začete Pesniške struge fctoji 
na peticiji, ki jo je na visoki deželni zbor 
doposlal okrajni zastop Ormoški, katero sem 
jaz vložil. V tej prošnji in v besedah mojega 
predgovornika je dovolj dokazano, kako po
trebno je nadaljevanje uravnave Pesnice. 
Usojam si Se samo na nekaj visoki deželni 
zbor opozoriti; ta tretji del pesniške urav
nave leži tik izliva Pesnice v Dravo; deveti 
oddelek tega stavbenega dela je že uravnan 
in po tem oddelku stopi Drava v Pesniško 
strugo ter zapreči izliv pesniške vede, tako, 
da nastane povodenj in to tem ložje, ker je 
Pesniška struga v zgornjem delu v maribor
skem okraju že precej dolg kos uravnana in 
pritečejo po isti uravnani strugi umazana 
voda, ilovica in kamenje z veliko hitrostjo 
do Pesničke ravnine pred Velikonedelio, da 
je Skoda po povednji vselej velika. Zategadel 
prosim visoki deželni zbor, naj blagovoli iz
ročiti moj predlog za hitrejše nada^avanje 
uravnave Pesničke struge kulturnemu odseku. 

Predlog poslanca Kočevarja in tovarišev 
dne 30. okt. 1903: 

Pred nekaj leti je še tvorila Drava v okraju 
Ormož deželno mejo med Štajerskem in Hrvaškem. 
Tekom nekaj let, posebno pa od tega časa, odkar se 
je vsled uravnave Drave na hrvaški strani struga pod 
dravskem mostu zožila, ker spremeni reka takoj pod 
dravskim mostom svojo smer in ker je na tem mestu 
posebno deroča, vsled tega je voda na celem obrežju 
od Ormoža do Središča spodjedla naobrežna polja v 
občinah mesto Ormož, Pušenci. Frankovoi, Loperčič, 
Obrez in Grabe ter si naredila strogo po štajerski 
zemlji. Najboljša polja in travniki so postali v imeno
vanih občinah žrtev deroče reke in imajo posestniki 
na nasprotnem obrežju samo pesek in kamenje kot 
njihovo last. Bati se je torej, da bode Drava v krat
kem še ostala rodovitna polja ugonobila. Podpisani 
torej predlagaj: Visoki deželni zbor naj sklene: De
želni odbor se pozivlje, da predlaga pri c. kr. vladi, 
katera je uravnavo Drave in dozdajšne obrežne utrditve 
izvršila, da se delo takoj nadaljuje na ta način, da se 
ohranijo v občinah mesto Ormož, Pušenci, Frankovci, 
Loperčič in Grabe stanujoči posestniki pred nadaljno 
poškodbo na njihovih zemljiščih. 

Interpelacija dežein. poslanca Kočevarja 
in tovarišev v deželnem zboru dne 30. okt. 
1903 na deželni zbor Štajerski: 

Minolo leto je predložil deželni poslanec baron 
Stork visokemu dežel, zboru prošnjo kmetijske zadruge 
na Cvenu pri Ljutomeru za ustanovo kmetijske zimske 
šole. Visoki deželni zbor je sklenil lansko leto v 29. 
seji to prošnjo oddati dežein. odboru z naročilom, da 
isti zadevo preišje ter poroča v prihodnjem zasedanju 
dežel, zbora. O tem se še dosedaj ni poročalo. Ker je 
pa ustanova zgoraj imenovane zimske šole neobhodno 
potrebna, vprašajo podpisani: 1. Ali je deželni odbor 
v zadevi ustanovljenja kmetijske zimske šole na Cvenu 
pri Ljutomeru potrebno preiskal in obravnaval ? 2. Če 
se je to izvršilo, ali je deželni odbor v stanu o svojem 
preiskovanju in o stavljenem vprašanju takoj poro jati ? 


